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Accelerarea digitalizãrii -
singura ºansã pentru o creºtere
economicã rapidã ºi sustenabilã

A
ccelerarea procesului
de digitalizare a tutu-
ror domeniilor de acti-
vitate din România
prindezvoltarea infra-
structurii digitale ºi
creºterea competenþe-
lor digitale ale cetãþe-

nilor reprezintã principala mãsurã
pentru o creºtere cuprinsã între 8% ºi
16,5% a Produsului Intern Brut, au
afirmat participanþii la cea de-a patra
ediþie a conferinþei �Digitalizarea
României� organizatã de Grupul de
presã BURSA.

Marius Humelnicu, preºedintele
Comisiei pentru Comunicaþii, tehno-
logia informaþiei ºi inteligenþã artifi-
cialã, Senatul României, a afirmat cã
þara noastrã a devenit un hub digital,

dar pentru accelerarea digitalizãrii
este nevoie de parteneriat public-pri-
vat ºi de creºterea competenþelor digi-
tale ale fiecãrui participant în proiecte-
le ce sunt implementate, dar ºi ale ce-
tãþenilor. O altã condiþie esenþialã pen-
tru accelerarea digitalizãrii ºi imple-
mentarea proiectelor este menþinerea
facilitãþilor fiscale acordate sectorului
IT, a mai spus Marius Humelnicu.

Radu Miruþã, Secretar al Comisiei
pentru tehnologia informaþiei ºi comu-
nicaþiilor din Camera Deputaþilor a
afirmat cã �nu avem o altã bandã pe
care sã alergãm pentru creºterea
PIB-ului�, decât accelerarea procesu-
lui de digitalizare, proces pentru care
statul trebuie sã facã mai mult, în spe-
cial în interconectarea �insulelor dedi-
gitalizare ºi a instituþiilor publice se-

midigitalizate�.
Banii pentru proiectele de digitali-

zare sunt suficienþi, potrivit datelor
prezentate în cadrul conferinþei de cã-
tre Andreea Solomon, ºef ServiciuDi-
gitalizare în cadrul Ministerului Inve-
stiþiilor ºi Proiectelor Europene. Re-
prezentanta MIPE a precizat cã existã
un apetit ridicat al mediului de afaceri
pentru digitalizare, din moment ce pe-
ste 7000 de companii au depus cereri
pentru accesarea finanþãrii alocatã
prinPNRRpentru achiziþia de harduri,
software-uri ºi pentru creºterea com-
petenþelor digitale ale angajaþilor ºi ale
personalului din conducerea firmelor.

Numãrul mare de proiecte ce vor fi
finanþate din bani europeni în procesul
de digitalizare din þara noastrã ar putea
constitui o adevãratã provocare pentru

IMM-uri ºi chiar pentru companiile
mari, care nu sunt pregãtite sã acopere
toate cerinþele privind echipamentele ºi
tehnica necesarã pentru implementarea
rapidã a tuturor proiectelor, a afirmat
Eduard Dumitraºcu, preºedintele Aso-
ciaþiei Române pentru Smart City.

GEORGEMARINESCU
(continuare în pagina 2)

Dependenþa de
hidrocarburi a Norvegiei
rãmâne ridicatã în ciuda
promovãrii agresive a
automobilelor electrice

M
aºinile electrice au repre-
zentat aproape 80% din
tota lul vânzãr i lor de
maºini noi din Norvegia în

2022, cumult peste cota de 3%
din 2012.

Aceastã dinamicã extraordi-
narã a fost posibilã doar ca ur-
mare a programelor guverna-
mentale de subvenþionare
agresivã a automobilelor elec-
trice ºi de impozitare la fel de
agresivã a achiziþiilor de
maºini cu motoare clasice.

Pe baza acestor date, Bloomberg
scrie cã �experienþa Norvegiei aratã
o potenþialã traiectorie descendentã
pentru cererea globalã de combusti-
bil� ºi o citeazã pe Christina Bu, se-
cretarul general al Asociaþiei norve-
giene pentru vehicule electrice, care
subliniazã cã �restul lumii trebuie sã
înveþe din acest lucru ºi sã realizeze
cã aceastã schimbare se va
întâmpla�.

Agenþia de ºtiri aratã cãmaimult de
20%din parcul auto din Norvegia este
alimentat cu baterii, iar consumul de
benzinã a scãzut cu 37% din 2013.

Dar pentru alte categorii de combu-
stibili, cum sunt motorina sau combu-
stibilul de aviaþie, consumul a crescut.
DateleBiroului Central de Statisticã al
Norvegiei aratã o creºtere cumulatã de
17,4% a consumului de motorinã în
2022 faþã de 1990 ºi o creºtere de
19,6% în cazul combustibilului de
aviaþie. Consumul de benzinã a înregi-
strat o scãdere de 66% în acelaºi
interval (vezi graficul).

Dupã cum scrie Bloomberg, consu-
mul demotorinãdinNorvegia a fost cu
doar 10% mai redus în 2022 faþã de
vîrful din 2015, în condiþiile în care

maºinile alimentate cu motori-
nã au acoperit 43% din totalul
distanþei parcurse. Maºinile
electrice au reprezentat 23%
din kilometrii parcurºi în
Norvegia în 2022.

Explicaþia este simplã: cea
maimare parte a consumului de
motorinã se realizeazã la nive-

lul camioanelor ºi utilajelor grele.
�Dacã vrei sã conduci un camion,

dacã vrei sã operezi un utilaj minier,
dacã vrei sã faci lucruri în economia
mondialã, atunci ai nevoie de motori-
nã�, a declarat Bjarne Schieldrop, ana-
list la SEB AB, pentru Bloomberg.

Articolul Bloomberg este ilustrat
cu imaginea unei staþii de alimentare,
despre care se apune cã are un numãr
mult mai mare de �prize� decât de
pompe de combustibil, care sunt pla-
sate într-un plan secundar.

Sã fie vorba de entuziasmul con-
structorilor staþiilor de alimentare
electrice sau motivul este mult mai
simplu, respectiv durata alimentã-
rii?

Analistul de la SEB are o altã inter-
pretare pentru imaginea staþiei de ali-
mentare din Norvegia, care ar repre-
zenta �schimbarea dramaticã a pozi-
þiei petrolului în cadrul sistemului
energetic�.

Dincolode acest entuziasm, realita-
tea pare sã fie �puþin� diferitã.
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Dragoº Cristian Vlad, ADR:
”O þarã prosperã nu poate sã
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Cine nu are bãtrîni…

P
ovestea spune cã trebuie sã îi
cumpere. Fãrã ei, zestrea de
înþelepciune a societãþii se
împuþineazã, iar viaþa are gri-

jã sã ne confrunte cu situaþii dramati-
ce, limitã, a cãror rezolvare nu stã în
vitejie, putere sau curaj. Nici chiar
ºtiinþa nu este de ajuns. Toate acestea
trebuie distilate de înþelepciune, pen-
tru a trece cu bine încercarea cea rea.
Ei, ºi? Ce ne mai intereseazã pe noi,
astãzi, bãtrînii ca depozitari ai înþelep-
ciunii. Asta era pe vremea cînd ome-
nirea încã nu avea acces la instrumen-
te sofisticate de pãstrare a memoriei ºi
a experienþei colective, la inteligenþã
artificialã, cînd nu existau abordãri
matematice ºi algoritmi sofisticaþi
pentru cãutarea ºi formularea soluþii-
lor, chiar ºi la probleme sociale,
cînd�mã rog, asta era odatã, pe cînd
era bunica fatã. Acum, vestigiile lumii
aceleia zac ca niºte fiare ruginite, uita-
te într-un colþ de magazie veche, unde
ploaia nu se sfieºte sã pãtrundã, dupã
bunul plac. Nu mai punem la socotea-
lã cã, în multe dintre societãþile lumii
de azi, problema nu este deficitul de
oameni bãtrîni, ci, dimpotrivã, �hipe-
rinflaþia� de bãtrîneþe ºi de purtãtori ai
ei. ªi, nici asta nu ar fi o problemã dacã
bãtrîneþea ºi necazurile sale ar fi ceva
mai �democratic� distribuite social.
Adicã, cum? Vedeþi dumneavoastrã,
ceea ce vor cu tot dinadinsul sã ne
ascundã cei ce se vaitã cã societãþile
post-modernitãþii stau sã se prãbuºea-
scã sub povara prea mulþilor bãtrîni pe
care trebuie sã îi îngrijeascã, medical ºi
social, sã îi întreþinã financiar, sã-i adã-
posteascã etc. este faptul cã bãtrîneþea
cu probleme, cu încãrcãtura mare de
susþinere socialã nu vine peste toatã lu-
mea la fel. Ea este rezervatã sãracilor ºi

dezmoºteniþilor lumii post-moderne.
Iar, lumea post-modernã a avut ºi are
grijã sã generezemase largi de sãraci ºi
munþi de sãrãcie sub povara cãrora
zace omare parte a populaþiei. Cei care
au avut mijloace, venituri ºi statusuri
sociale dincolo de media socialã nu
prea au probleme nici cu întreþinerea
bãtrîneþilor lor.

Dimpotrivã, îi putem vedea bu-
curîndu-se în voie de plãcerile ºi bucu-
riile vieþii, la orice vîrstã, unii dintre ei
chiar cu un aer ostentativ. Costurile de
întreþinere pentru bãtrîneþile lor ºi le
suportã singuri, fãrã sã ajungã în sapã
de lemn! Altfel spus, problema su-
pra-sarcinii sociale la capitolul bãtrîni
ºi bãtrîneþi nu este altceva decît o altã
faþã a problemei sãrãciei endemice ºi
structurale, cu care societãþile
post-moderne nu vor cu nici un chip sã
dea faþã. Cei care se bucurã de privile-
giile acestei lumi ºi de partea leului la
împãrþeala resurselor sale sociale, ve-
nituri, oportunitãþi, status, ºi-au tãiat
partea leului ºi din tortul puterii. În
consecinþã, trateazã problema sãrã-
ciei �la rece, economic�. Ca pe ceva
strãin ºi rezidual. În bunãmãsurã, ine-
vitabil. Aºa vor mecanismele econo-
mice ºi fãrã ele performanþa socialã
nu ar fi posibilã! Nu poþi sã faci omle-
tã, fãrã sã spargi niºte ouã! Corect,
doar cã unii, ceimaimulþi, rãmîn doar
cu cojile ºi oalele sparte, în timp ce al-
þii, puþini ºi prea puþin interesaþi de
problemele celeilalte pãrþi, se bucurã
de plãcerea ºi de beneficiile nutriþio-
nale ale omletei. Iar, atunci cînd �se
preocupã� de problemele prea mulþi-
lor sãraci ajunºi la bãtrîneþe, vor sã le
rezolve în acelaºi mod �economic�.
Mã rog, ce sã-i faci?
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Vedeþi dumneavoastrã, ceea ce vor cu tot dinadinsul sã ne ascundã cei
ce se vaitã cã societãþile post-modernitãþii stau sã se prãbuºeascã sub
povara prea mulþilor bãtrîni pe care trebuie sã îi îngrijeascã, medical ºi
social, sã îi întreþinã financiar, sã-i adãposteascã etc. este faptul cã
bãtrîneþea cu probleme, cu încãrcãtura mare de susþinere socialã nu
vine peste toatã lumea la fel. Ea este rezervatã sãracilor ºi dezmoºteni-
þilor lumii post-moderne.
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